
Kranjsko. 
Učiteljski krožek Št. Vid pri Ljubljani je imel svoj 

II. letošnji sestanek 21. t. m. pri »Slepem Janezu". Ob lepem 
vremenu se je zbrala prav velika družba in tudi Ljubljana je 
bila dobro zastopana. 

Tovariša Gregorin in Jelene sta poročala o shodu avstrij
skega učiteljstva na Dunaju, ki je bil 2. t. m. res impozanten, 
na katerega pa noben slovenski poslanec ni imel časa priti. 
Govor je bil še o drugih stanovskih zadevah. Le prehitro je po
tekel čas v tej lepi družbi. 

Na snidenje v januarju! 
Slov. učiteljsko društvo kočevskega okraja. Na 

zborovanju dne 5. decembra ne bo na dnevnem redu revizije 
društvenih pravil, ampak: 1. Hospitacija pri tov. Betrianiju 
(risanje). 2. Poročilo tov. Štefančiča o zborovanju na Dunaju. 
3. Slučajnosti. Posebna vabila se ne razpošiljajo. —an— 

Zborovanje postojnskega učiteljskega društva se je 
vršilo dne 19. t. m. v Postojni ob navzočnosti 23 članov, kar 
je mnogo premalo z ozirom na zanimiv dnevni red in lepo 
vreme, zaradi česar je to zanikrnost tov. predsednik jako ostro 
ožigosal, rekoč: »Mi, ki smo se zbrali, se nismo zbali daljnega 
pota in žrtve za pot; zakaj za nas je to res žrtev. One in oni, 
ki so tudi danes izostali brez pravega vzroka od zborovanja, se 
pa gotovo ne bodo branili poviška, ki ga jim mi priborimo s 
trdim delom. Sramota pa vsem, ki nas za to celo — zasmehu
jejo !" Brzojavno so se oprostili učitelji vipavski zaradi obilega 
izvenšolskega dela. 

Po presrčnem pozdravu je na to 1.) poročal tov. predsed
nikdelegat o vseavstrijskem učiteljskem zborovanju delegatov na 
Dunaju. Njegovo poročilo je bilo prav zanimivo ter se je spre
jelo z odobravanjem; le o faktičnih uspehih tega zborovanja ni 
mogel ničesar poročati, ker se je deputacija mnogo kasneje na
potila v posete k ministrom. Toda tudi ti niso podali nikakšnih 
pozitivnih odgovorov z ozirom na izboljšanje deželnih financ, 
češ, da bi se s tem kršila avtonomija kronovin, ako bi ukazali 
te podpore porabiti za izboljšanje učit. plač. Zato.le mimogrede 
vprašam, ali se ne bi moglo od vlade dobiti posebnih rednih 
letnih prispevkov za zvišanje naših plač ? 

Za to naj bi se zavzel g. drž. poslanec Hribar. Eekel je 
že prvo, naj reče torej še drugo! Iskrena hvaležnost učiteljstva 
mu je zagotovljena! 

2.) Prav dobro je poročal tov. šol. vodja Juvanec o i z 
v e n š o l s k e m d e l o v a n j u učiteljstva ter so se na to 
soglasno sprejele vse one točke, ki jih je glede tega predlagal 

Iz naše organizacije. 



tov. Pesek na skupščini v Badovljici. Peskov referat, kakor tudi 
te točke so izšle v posebni brošuri, ki stane 40 h. 

3.) Soglasno so bili izvoljeni na predlog tovariša Stritarja 
sledeči tov. v odsek za izvenšolsko delovanje: Dragotin česnik, 
nadučitelj v Knežaku; J. Brinar, ravnatelj v Postojni; F. Juva
nec, šol. vodja v Postojni; Fr. Punčuh, nadučitelj v Vrhpolju; 
Fr. Mercina, učitelj v Vipavi; J. Grad, nadučitelj v Košani; 
J. Kobal, učitelj v Dolenji vasi pri Senožečah; J. Lipovec, 
učitelj v Bukovju, Fortunat Lampret, učitelj v Trnovem in gdč. 
Marica Dovganova, učiteljica v Zagorju. 

4.) Pri raznih predlogih prečita najprej tov. česnik »Za
vezin" dopis z dne 19. oktobra t. 1., s katerim naznanja dru
štvu, da letos izplača banka »Slavija" — »Zavezi" 4033 K 
34 h, in sicer po dogovoru iz 1. 1890. 

To so pridobili naši »Zavezi" oni učitelji in učiteljice, ki 
so zavarovani pri tej banki, in sicer brez vsakih odtegljajev. 
»Slavija" plačuje namreč od vsakega učitelja, ki je zavarovan 
pri nji, nekaj odstotkov v dobro »Zavezi". 

Z ozirom na to predlaga tov. česnik, da se vsak učitelj 
in vsaka učiteljica zavaruje le pri »Slaviji". 

Novo izvoljenega odseka pa naj bo med drugim dolžnost 
sestaviti seznam vseh zavarovancev pri banki »Slaviji" iz na
šega okraja, dalje kateri še sploh niso zavarovani ali pa pri 
tujih bankah. — Predlog je bil sprejet soglasno. 

Končno še tov. nadučitelj Eudolf Horvat stavi sledeči 
predlog: Z ozirom na veliko nevarnost, ki preti otrokom na 
paši, zlasti njihovi nravnosti, predlagam: 1.) vsak učiteljpreda
vatelj se oziraj pri roditeljskih večerih tudi na to tako pereče 
vprašanje; zakaj otroci ne le da zamujajo 8 pašo redni šolski 
pouk, oni se privadijo tudi mnogim drugim nerednostim; 2.) 
učitelj pazi tudi na vedenje šolarjev na paši, bodisi sam, ali pa 
tako, da poizve pri starejših pastirjih o šoloobiskujočih otrokih; 
3) kakor hitro zapazi kake nerodnosti, naj jih po možnosti 
odpravi s šolskimi kaznimi, v obratnem slučaju pa pokliče 
starše takih razbrzdanih otrok, da jih oni doma primerno ka
znujejo in pogostoma nadzorujejo na paši sami. 

Tudi vse te točke so bile soglasno sprejete. S tem je bil 
dnevni red zborovanja izčrpljen, in tov. predsednik ga zaključi 
z veselim upanjem, da bo zlasti novoizvoljeni odsek za izven
šolsko delovanje uspešno mogel delovati za napredek našega 
stanu in v blagor našega naroda. 

Štajersko. 
Upravni odbor „Zveze štajerskih učiteljev in uči

teljic" ima v nedeljo, dne 8. decembra t. 1, ob 11. uri pred
poldne v okol, šoli v Celju svojo sejo. — Dotlej izvolijo pj
samna društva določiti v smislu pravil svoje delegate. 

V o d s t v o . 

Učiteljsko društvo za mariborsko okolico zboruje 
dne 5. decembra ob 10. Na dnevnem redu so važui dopisi, 
razna poročila društvenih odposlancev in nujne stanovske 
stvari. 

Na obilno ali najboljše na polnoštevilno udeležbo vabi 
imenom društvenega odbora 

A v g u š t i n P o ž e g a r , t. č. načelnik. 
Društvo „Selbsthllfe der Lehrerschaft Steiermarks". 

Donesek po 2 K za slučaj smrti dne 5., ozironu 6. septembra 
društvenika Pavla Mitsehka in Vekoslava Strmška je treba pla
čati tekom decembra 1907. — Obenem se opozarja, da niso 
zadnje oznanjenih doneskov za štiri smrtne slučaje plačali še 
mnogi društveniki nujno se prosi, da se to čimprej zgodi. 

Odbor. 
Slovenjeblstriško učit. društvo je po daljšem presledku 

zborovalo 21. t. m. v Slov. Bistrici. Predsednik tov. Polanec 
pozdravi navzoče ter čestita v imenu društva sicer odsotnim 
gdč. članicam Hinterleehnerjevi, Kunejevi, Stegnarjevi, Treotovi 
in tov. Varlu, ki so v tem terminu prebili drugi izpit. Za tem 
se prečitajo in odobrijo zapisniki zadnjih zborovanj. 

Izmed dopisov omeni tov. Polanec one glede tožbe okr. 
šolskega sveta napram našemu društvu; zadeva stoji sedaj v 
tem stadiju, da je okr š. svet poslal vso stvar dež. šol. svetu, 
dočim so spravili predsednika tov. Polanca — ki izvršuje vse 
sklepe le v društvenem imenu — v disciplinarno preiskavo . . .*) 

Z odobravanjem se je vzel na znanje dopis banke »Sla
vije", ki je sklenila z »Zavezo" pogodbo, 8 katero se »Slavija" 
zaveze plačevati »Zavezi" nekaj odstotkov od vsakega člana 
»Zavezinih" društev, če se zavaruje pri nji. 

Peskove brošure »Na delo med ljudstvo!" so se takoj raz
pečale med navzočim učiteljstvom. 

Za dopisi je prišlo kratko, a jedrnato poročilo tajnice gdč. 
VVesterjeve o »Zavezini" skupščini v Eadovljici. Tu bodi omen
jeno, da ima naše društvo v tovarišici VVesterjevi agilno članico, 
ki je jako vneta za organizatorično delo; marsikateri tovarišici 
pa tudi tovarišu bi bila lahko zgled stanovske zavednosti. 

Tovariš S. Krotky je poročal o dunajskem zborovanju ter 
posebno o sestanku spodnještajerskih delegatov: iz njegovega 
referata smo posneli, da se bliža kriza v »Zvezi" h koncu ter 
se vrši občni zbor tekom prosinca v Celju. 

Kot tretji poročevalec je nastopil tov. Kokl in obravnaval 
zanimiv tema: »Kulturno delo učiteljstva izven šole in njega 
stik z narodom". Glede politiškega delovanja je omenil gotovo 
umestne besede, da ne sme stati učiteljstvo sedaj, ko se bije 
ljut boj za šolo na strani, ampak krepko biti na braniku za 
naše ideje. Na predlog tov. Westerjeve se naprosi tov. Kokl, da 
svoje predavanje pri prih. zborovanju dovrši in se bo tedaj tudi 
izvolil odsek za izvenšolsko delovanje. 

Tov. Polanec želi. naj bi se pričelo društveno leto zaeno 
s šolskim letom; tov. Špan meni, da bi prišli s tem v konflikt 
z društvenimi pravili; končno se sklene vzeti to določbo v nova 
pravila, ki se predlože občnemu zboru. 

Pri slučajnostih želi gdč. Fei^l pojasnila glede prispevkov 
»Zvezi" ; sklene se_ počakati do občnega zbora. Tov. Kokl pri
poroča pristop k »čebel, društvu" in naročitev »Slov. Čebelarja". 
Na predlog tovariša Vršiča se sklene poslati vsem članom učit. 
društva okrožnico v prav ostrem tonu, da se opozori one društ
venike, ki dosledno ignorirajo društvena zborovanja, na stanovske 
dolžnosti. Tov. Krotky priporoča vsestransko razširjanje družb i
nega koledarja. Za »Zvezino" zborovanje se izvolijo delegatom 
tov. Wester, Kokl in Krotky. 

Tokratno zborovanje je bilo izredno animirano in bi le 
bilo želeti, da pride i v naše društvo več gibanja. Občni zbor 
se vrši prvi četrtek po celjskem zborovanju. 

Šinarsko-rosaško učiteljsko društvo je zborovalo dne 
19. novembra v Šmarju pri Jelšah. Podpredsednik Sekiraik 
presrčno pozdravi navzoče, sosebno nove člane: tov. Debelaka, 

*) Shod drživne zveze avstr. profesorskih društev, ki se je vršil 
1. in 2. t. m. v L!v>vu je sprejel soglasno sledešo resolucijo: „Zi sklepe 
odbora kakega društva je v smislu društvenih pravil in d r u š t v e n e g a 
z a k o n a odgovoren edino odbor. P o s a i n e z n i o d b o r n i k i se z a r a d i 
i z v r š i t v e o d b o r o v i h ( o z i r o m a d r u š t v e n i h ) s k l e p o v n e 
m o r e j o o s e b n o kot p r o f e s o r j i in u č i t e l j i k l i c a t i n a 
o d g o v o r n o s t in d i s e i p l i n a r n o k a z n o v a t i ! " 



Sv. Vid, — Siterja, Pristava, — Hribernika, Sv. Peter, — 
Eozmana, Žusem, — Stritarja, Sv. Vid. V vzvišenih besedah se 
spominja prerano umrlega, izredno delavnega predsednika V. 
Strmška, ki je 18 let stal na čelu našega društva in 18 let bil 
duša vsemu delovanju. Slavi ga kot steber učit. organizacije, 
najboljšega prijatelja, vrlega učitelja, zglednega Slovenca. Nje
govo geslo je bilo: Vse za druge, nič zase. 

Društvo je sklenilo v trajen spomin in proslavo značaj nega 
moža vzidati spominsko ploščo na šoli v Št. Petru na Medve
dovem selu, kjer je nad 20 let služboval. Odbor ima nalogo, da 
vse potrebno ukrene. Gotovo bo vse slovensko učiteljstvo rado v 
ta namen prispevalo, zakaj Strmšek si je to zaslužil. Po zadnjem 
zborovanju, ko se je razpravljalo o regulaciji učiteljskih plač, je 
prinesla »Domovina" oster članek proti referatu in v tem tudi 
proti društvu, da se je napadalo davkarske uradnike. Uredništvo 
»Domovine" ne zadene krivda, gotovo je dobilo od kakšnega 
dobroznanega dopisnika neresnično poročilo. Krivda pa zadene 
tistega, ki je z neresničnimi podatki hotel podkopati ugled re
ferenta Strmška in vsega učiteljstva. Društvo izreče za ta čin 
redke nekolegijalnosti svoje ogorčenje. Eeferat v rokopisu je 
shranjen pri tajniku, vsakdo si ga lahko prečita. 

Tov. Ferlinc poroča o shodu na Dunaju, tov. Flere o 
zborovanju »Zaveze" v Eadovljici. 

Delegatom štajrske »Zveze" sta voljena Ferlinc in Flere. 
Zahtevata naj v najkrajšem času občni zbor. 

Ker bo prihodnje zborovanje dne 2. februarja jako važno, 
že sedaj vabimo k polnoštevilni udeležbi. Na dnevnem redu bo 
med drugim: Volitev novega odbora in volitev odseka za izven
šolsko delovanje. 


